高等学校化学学报 2006, 27(5) 929-934 DOI: ISSN: 0251-0790 CN: 22-1131/06

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论文

改性纳米ZSM-5催化剂上正辛烷转化反应的研究

张培青1, 郭洪臣2, 王祥生2, 郭新闻2

- 1. 烟台大学应用催化研究所, 烟台 264005;
- 2. 大连理工大学精细化工国家重点实验室, 工业催化剂研究所, 大连 116012 摘要:

以纳米晶粒HZSM-5(20~50 nm)沸石为活性组分,用碱性介质水热处理、 负载混合稀土和ZnO(或GaO)组合改性 方法对纳米HZSM 5分子筛进行改性,并用TEM, XRF, IR及XRD等手段对催化剂进行表征. 以正辛烷的芳构化和异构化为模型反应,研究了改性纳米ZSM 5催化剂总酸和酸强度分布、 L/B酸位比例对正辛烷异构化和芳构化反应性能的影响以及催化剂酸强度、 L/B酸位比例与催化剂稳定性和积炭的关系. 结果表明,碱性介质水热处理和混合稀土改性后,总酸量减少和酸强度降低导致纳米HZSM-5催化剂的芳构化活性减弱,异构化活性增强,稳定性明显提高. 在碱性介质水热处理和负载混合稀土改性的基础上,再负载适量氧化锌(或氧化镓)改性的催化剂, 总酸量增加,强酸中心数量减少,B酸略有减少,而L酸明显增加,L/B酸位比值增加. L酸中心和B酸中心的协同作用和较合适的L/B(1.4~1.7)比值使改性的纳米ZSM-5催化剂保持了较强的和稳定的芳构化和异构化活性,催化剂积炭失活速率降低. 芳烃和异构烷烃产率分别达到约50%和30%,高辛烷值的烷基芳烃(C7~C9)和异构烷烃(C4~C6)的选择性分别达到84%和80%.

关键词: 纳米HZSM-5沸石; 正辛烷; 改性; 芳构化; 异构化

Conversion of n-Octane over Modified Nano-crystallite ZSM-5 Catalyst

ZHANG Pei-Qing 1*, GUO Hong-Chen2, WANG Xiang-Sheng2, GUO Xin-Wen2

- 1. Institute of Applied Catalysis, Yantai University, Yantai 264005, China;
- 2. State Key Laboratory of Fine Chemicals; Institute of Industrial Catalysts,

Dalian University of Technology, Dalian 116012, China

Abstract:

DOI:

By combining alkaline medium hydrothermal treatment with loading mixed rare earth oxide, zinc oxide (or gallium oxide) on nanoscale ZSM-5(20-50 nm) as the active component, respectively, the modified nanoscale ZSM 5 catalysts were prepared, and characterized by TEM, XRF, IR, XRD and so on. The aromatization and isomerization of n-octane were used as the model reactions. The effects of the total acid amount, the acid strength distribution and the molar ratio of L to B acid sites on performance of aromatization and isomerization of the modified nanoscale HZSM-5 catalysts were investigated, and the relationship between acid strength and molar ratio of L to B acid sites and coking was also studied. The results indicate that the decrease of the total acid amount and the reduction of acid strength of the nanoscale HZSM-5 catalysts modified by combining alkaline medium hydrothermal treatment with loading mixed rare earth oxide resulted in wea kening aromatization activity, strengthening isomerization activity and improving stability obviously. On the basis of the alkaline medium hydrothermal treatment and loading mixed rare earth oxide, the acid properties of the nanoscale HZSM-5 catalyst were regulated again after loading proper amount of zinc oxide(or gallium oxide), as a result, the total acid amount of catalysts increased, stronger acid sites of the catalysts decreased, the Br nsted acid sites of the catalyst decreased lightly, the Lewis acid sites of the catalyst increased obviously and the molar ratio of L to B acid sites of the catalyst increased. The proper molar ratio of L to B(1.4-1.7) and the synergistic action between Lewis acid sites and Bronsted acid sites made the catalysts have a stronger and more stable aromatization and isomerization activity, the rate of coking of the catalyst declined. The yields of aromatics and iso paraffins in the products over the combining modification nano scale HZSM-5 catalysts reached about 50% and 30%, respectively, the selectivity of the alkylaromatics(mainly C7—C9) and iso-paraffins(mainly C4—C6) with a high Octane Number attained 84% and 80%, respectively.

 $Keywords:\ Nanoscale\ HZSM-5\ zeolite;\ n-Octane;\ Modification;\ Aromatization;\ Isomerization$

收稿日期 1900-01-01 修回日期 1900-01-01 网络版发布日期

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(312KB)

[HTML全文]

(\${article.html_WenJianDaXiao}

KB)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

纳米HZSM-5沸石; 正辛烷; 改

性; 芳构化; 异构化

本文作者相关文章

▶张培青

▶郭洪臣

▶王祥生

▶郭新闻

▶张培青

▶郭洪臣

▶王祥生

▶郭新闻

PubMed

Article by

基金项目:
通讯作者: 张培青
作者简介:
参考文献:
张培青,郭洪臣,王祥生,郭新闻.改性纳米ZSM-5催化剂上正辛烷转化反应的研究.高等学校化学学报,2006,27(5): 929-934
本刊中的类似文章

文章评论

own.High-heelener proportion trainers cut of put that wear high beautiful walk that they has

Copyright 2008 by 高等学校化学学报